
 بیتا فرهی، بازیگر تئاتر، تلویزیون و 
سینما که به دلیل عارضه ریه و قلبی در 
بیمارستان بستری بود، ظهر ۴ آذرماه از 
دنیا رفت. بیتا فرهی متولد سال ۱۳۳۷ بود 
و در سن ۶۵ سالگی از دنیا رفت.  واقعیت 
این است که بیتا فرهی خیلی اتفاقی وارد 
دنیای بازیگری شد. شاید اگر آن روز به 
مهمانی دایی اش نمی رفت، شغل دیگری 
انتخاب می کرد. اما قسمت این بود که او به 
خانه دایی اش برود و توسط ناصر چشم آذر 
به داریوش مهرجویی که دنبال بازیگری 
برای »مهشید« فیلم »هامون« معرفی 
بشود و این شد که بیتا فرهی شد یکی 
از »هامون«ی ها و حالا در قابی در کنار 
داریوش مهرجویی، خسرو شکیبایی، 
... انتظامی، جلال مقدم، فتحعلی  عزت ا
. ماندگار شده است. شاید  .  اویسی و.
تقدیر این بود که او همزمان با چهلمین 
روز درگذشت مهرجویی از دنیا برود تا 
دیگری  معناهای  همچنان  »هامون« 
برای ما داشته باشد. در ادامه »ایسنا« 
بخش هایی از گفت وگو با وی را مرور 
کرده است. فرهی در آن گفت وگو از ورود 
اتفاقی اش به سینما گفت که با »هامون« 

رقم خورد و او نیز همچون بسیاری از 
ما دچار »هامون« شد و سالی چند بار 
به تماشای آن می نشست. خانه اش را با 
گلدان هایی زیبا زینت داده بود و جای 
جای خانه تابلوهایی زیباتر رخ نمایی 
می کردند و دری که خود یک اثر هنری بود 
و فرهی اشعار عطار و مولانا را با خط خوش 
خویش بر آن نوشته بود و نقاشی های 
دوستش نیز زیبایی این در را دو چندان 

کرده بود.
  اتفاقی به نام »هامون«

با به یادآوردن اولین و  بیتا فرهی 
سینما  در  تجربه اش  درخشان ترین 
گفته بود: »بعد از فیلم »هامون« که 
برای من و سینمای ایران یک اتفاق 
بود، آقای مهرجویی بلافاصله پیشنهاد 
همکاری در فیلم »بانو« را داد. بعد از دو 
کار شاخص برایم سخت بود هرکاری 
را بپذیرم پیشنهاد بسیاری می آمد، اما 
سعی می کردم دست به عصا و حساب 
شده عمل کنم. عده ای معتقدند در فیلم  
»هامون« خود »مهشید« جلوی دوربین 
رفته است و کاری با بازیگر صورت نگرفته 
است. هرچند با من هیچ تمرینی نشد، اما 

نقش برایم جا افتاده بود و انگار شخصیت 
را می شناختم.«

 شکیبایی بهترین همبازی بود
او که در اولین تجربه سینمایی اش 
با خسرو شکیبایی همبازی بوده است، 
شکیبایی را بهترین همبازی دانسته بود: 
»بسیاری زیاد از او کمک می گرفتم. همراه 
بسیار خوب و بهترین همبازی بود. هرگز 
نمی توانم یاری هایش را در فیلم »هامون« 
فراموش کنم.« همان طور که »هامون« 
برای بسیاری از تماشاگران سینما هنوز 
تمام نشده، برای بیتا فرهی هم تمام نشده 
و در زندگی اش جاری و ساری بود، آنچنان 
که  اظهارکرده: »ممکن است در سال، 
چند بار هامون را ببینم. وقتی از نظر کاری 
دلتنگ می شوم و کمبود پیدا می کنم، آن 
را می بینم.« بعد از »هامون«، مهرجویی 
بلافاصله دست به کار ساخت »بانو« شد. 
او در جایی گفته بود که فیلمنامه این کار 
را بر اساس شخصیت بیتا فرهی نوشت. 
شاید شخصیت بانو را به فرهی نزدیک 
دیده و با شناختی که از او داشت، این نقش 
را به فرهی پیشنهاد کرد و این چنین بود 
که فرهی، شکیبایی و انتظامی بار دیگر 
همبازی شدند. »بانو« ساخته شد اما 
۷ سال منتظر ماند تا روی پرده نقره ای 
جان بگیرد. بیتا فرهی بیان کرده: »بعد 
از توقیف »بانو« بسیار ناراحت و افسرده 
شدم. فیلم ۷ سال توقیف بود. وقتی که 
اکران شد، جمعیت زیادی برای تماشای 
فیلم آمدند. »بانو« را با مردم دیدم که 

تجربه خیلی خوبی بود.«
 از کیمیا تا اعتراض

دوستی  واسطه  به  »بانو«،  از  بعد   
نزدیکش با پروانه پرتو، در»کیمیا« کار 
احمدرضا درویش بازی کرد و دوباره با 
شکیبایی همبازی شد تا اینکه تماشاگران 
او را با چادری گل گلی و شکل و شمایلی 
متفاوت در »اعتراض« مسعود کیمیایی 
دیدند؛ این تجربه  هم برای او دل انگیز شد: 
»همیشه این فیلم را دوست دارم چون 
نقشم خیلی متفاوت بود. دوست ندارم 
نقش کلیشه ای بازی کنم و همیشه زنی 
متمول و ثروتمند باشم.« »خون بازی« 
را هم دوست می داشت و آن را تجربه ای 
درجه یک می دانست: »خون بازی را بسیار 
دوست می دارم. از رخشان بنی اعتماد 
بسیار آموختم و امیدوارم بازهم شانس 
همکاری با او را داشته باشم.« همکاری 

با بهمن فرمان آرا در دو فیلم »خانه ای 
روی آب« و »خاک آشنا« نیز دو تجربه 
دوست داشتنی دیگر برای او بود و اعتقاد 
داشت که فرمان آرا یکی از متشخص ترین 
کارگردان های ایران است که برایش احترام 
بسیار قائل بود و از همکاری با او خوشحال 
بود.« بیتا فرهی از اول گزیده  کار بود و در 
گذر سال ها گزیده  کارتر هم شد. می دانست 
که باید سنجیده تر عمل کند. بلندی و 
کوتاهی نقش هم برایش اهمیت نداشت 
و معتقد بود که بازیگر کسی است که 
بتواند حتی به نقش های کوتاه اعتبار و 
هویت بدهد و اینگونه بود که نقش کوتاه 
خود را در فیلم »دوران عاشقی« علیرضا 
رئیسیان دوست می داشت. اما او نیز مانند 
بسیاری از هم نسلان خود از وضعیت 
سینما در آن مقطع ناخوشنود بود و گفته 
بود: »نمی توانم درباره سیاست گذاری های 
سینما نظر بدهم، اما به عنوان بازیگر راهی 
برای خودم نمی بینم. ۲۶ سال حدی برای 
خودم قائل شدم، اما حالا راه پیش رویم 
را خیلی روشن نمی بینم. البته این نظر 
فقط برای خود من است و به طور کلی 
نظر نمی دهم.« لحظات پایانی گفت وگو 
با پرسشی کودکانه همراه بود. سوال 
این است اگر آن روز به طور اتفاقی به 
داریوش مهرجویی معرفی نمی شد، اگر 
ممکن  نمی شد،  »هامون«  »مهشید« 
بود هرگز بازیگر نشود و او گفت: »بله 
واقعا ممکن بود. همیشه خیلی دوست 
داشتم سرمایه ای می داشتم، کتاب فروشی 
کوچکی راه می انداختم که در آن کافه و 
یک گل فروشی کوچک هم بود. همیشه 
این سه را باهم می خواستم، اما هیچ 
کدام نمی شود. سرمایه ندارم ، گل ها 
کتاب  هم  هیچ کس  و  می پلاسند  هم 
نمی کردیم  تصور  هرگز  نمی خواند.« 
که کمتر از ۱۰ سال بعد این جملات 
معنایی دیگر پیدا کنند: »زندگی خیلی 
کوتاه است. باید قدرش را دانست و از هر 
لحظه اش استفاده کرد. اگر مرگ را در کنار 
زندگی ببینیم، می توانیم انسان باشیم و 
از هر لحظه آن بهره ببریم. چون زندگی 
همان قدر که زیباست، کوتاه و ناپایدار 
است.« فردای روزی که هنرمندان برای 
چهلمین روز درگذشت داریوش مهرجویی 
و وحیده محمدی فر گرد هم آمدند، بیتا 
فرهی که به دلیل عفونت ریه مدتی در 

بیمارستان بستری بود، از دنیا رفت. 

موسیقـــــی

5فرهنگ وهنر   سال  پنجم
 شمار ه 1704

یکشنبه 
1402 .09 .05
12    جمادی الاول     1445/    26    نوامبر     2023

a r m a n m e l i . i r
خبــــر

 تصویربرداری »سلمان فارسی« ادامه دارد
 فرهاد اصلانی جلوی دوربین

 تصویربرداری سریال »سلمان فارسی« 
این روزها در شهرک غزالی ادامه دارد و 
برخی از بازیگران اصلی سریال همچون 
فرهاد اصلانی و محمدرضا هدایتی جلوی 
سریال  تصویربرداری  هستند.  دوربین 
»سلمان فارسی« این روزها به کارگردانی 
داوود میرباقری در شهرک غزالی ادامه دارد 
و عوامل در حال ساخت فصل ایران این 
سریال هستند. تصویربرداری این فصل از 
نیمه مرداد شروع شده است و بازیگرانی 
چون فرهاد اصلانی، محمدرضا هدایتی، 
بهناز توکلی و مجموعه ای از هنروران این 
روزها جلوی دوربین هستند. کاروان سرای 
مرمر یکی از لوکیشن های ایران باستان 
است که بخشی از تصویربرداری سریال 
ایران  فصل  می شود.  انجام  آن جا  در 
باستان یکی از مهم ترین فصل های سریال 
»سلمان فارسی« است و برای اولین بار 
این دوره از تاریخ به تصویر کشیده می شود. 
لوکیشن های این فصل با مواد ماندگاری 
ساخته می شود تا بعدها در سریال های 
دیگری هم بتوان از این لوکیشن ها بهره 
گرفت. پیمان جبلی رئیس صداوسیما 
پیش از این درباره این فصل از سریال گفته 
بود: »برای اولین بار در تاریخ تلویزیون و 
سینما، نمایی از ایران باستان به تصویر 
کشیده می شود و با ساخت و ساز بسیار 
خوبی که انجام شده است، دستاورد بزرگ 
مجموعه »سلمان فارسی« به حساب می آید. 
دکورهای مربوط به ایران باستان جالب 
توجه هستند. دومین نکته پراهمیت اینکه 
فصل ایران سخت ترین مرحله تولید این 
سریال است. مجموعه ای از هنروران و 
بازیگران حرفه ای و مسلط به کار در این 
فصل حضور دارند و تنها در برداشت امروز، 
نزدیک به ۶۰۰ هنرور و بازیگر مشغول کار 
بودند که کار بسیار سنگینی است.« طبق 
برنامه ریزی، فصل ایران حدود ۲ سال به 
طول می انجامد. پیش تولید فصل بعدی 
که حجاز است نیز از مدتی پیش آغاز شده 
است. بازیگرانی همچون: فرهاد اصلانی، 
داریوش فرهنگ، محمدرضا هدایتی، احترام 
برومند، رامونا شاه، علی دهکردی، مرحوم 
چنگیز جلیلوند، مهدی فقیه، محمدجواد 
جعفرپور، علیرضا مهران و چند بازیگر 
خارجی )از کشورهای تونس، ارمنستان، 
مراکش، یونان و…( و حدود ۱۵۰۰ بازیگر 
تئاتری و بومی جلوی دوربین این سریال 

رفته اند.

 پوتین هشدار داد: نباید به غرب اجازه داده شود تا انحصار 
خود را در فضای هوش مصنوعی توسعه دهد و استراتژی 
بسیار بلندپروازانه روسیه برای توسعه هوش مصنوعی 
به زودی تصویب خواهد شد. به گزارش خبرگزاری رویترز، 
چین و آمریکا در توسعه هوش مصنوعی در حال پیشرفت 
هستند و بسیاری از محققان و سران جهانی بر این باورند 
که این مساله جهان را در مسیری مشابه ارائه کامپیوترها 
در قرن بیستم، تغییر می دهد. مسکو هم به دنبال داشتن 
هوش مصنوعی و توسعه آن است اما تلاش هایش به دلیل 
جنگ اوکراین آن طور که باید خوب پیش نرفته و باعث 

شده تا بسیاری از نخبگان و متخصصان، روسیه را ترک 
کنند و هدف تحریم های غربی قرار بگیرند. ولادیمیر 
پوتین، رئیس جمهوری روسیه در جریان سخنرانی در یک 
کنفرانس مربوط به هوش مصنوعی گفت: تلاش برای اعمال 
ممنوعیت علیه هوش مصنوعی با وجود برخی پیامدهای 
اخلاقی و اجتماعی فناوری های نوین، غیرممکن است. وی 
با بیان اینکه درباره هوش مصنوعی باید یکسری سوالات 
اخلاقی زیادی با توجه به فرهنگ روسیه حل و فصل شود، 
افزود: شما نمی توانید چیزی را منع کنید. اگر چنین اتفاقی 
بیفتد جای دیگری توسعه می یابد و ما در آن شکست 

می خوریم. انحصارطلبی و تسلط چنین سیستم هایی مانند 
سیستم های بیگانه غیرقابل قبول و خطرناک است. بر اساس 
جدیدترین آمارها، چین و آمریکا در مساله تحقیقات هوش 
مصنوعی جلوتر از دیگر کشورها قرار دارند و رتبه های بعدی 
در اختیار رژیم صهیونیستی، روسیه، هند، کره جنوبی و 
ژاپن است. پوتین بیان داشت: در تمامی جنبه های زندگی، 
بشریت یک فصل نوین از موجودیت خودش را آغاز می کند. 
در آینده بسیار نزدیک به عنوان یکی از اولین گام ها، فرمان 
ریاست جمهوری امضا و نسخه جدید استراتژی ملی توسعه 

هوش مصنوعی تصویب خواهد شد. 

ولادیمیر پوتین: 

 نباید در هوش مصنوعی عقب بمانیم

بیـــن المـــلل
 

 
گــــزارش

ولودیمیر زلنسکی:
  اوکراین نیاز به 3 »پیروزی« مهم 

در عرصه خارجی دارد
  رئیس جمهور اوکراین مدعی شد که کی یف برای 
پیروزی در عملیات نظامی نیاز به ۳ پیروزی بزرگ و 
مهم در عرصه خارجی دارد. به گزارش مهر به نقل از 
رویترز، ولودیمیر زلنسکی، اعلام کرد که اوکراین نیاز 
به ۳ »پیروزی« کلیدی در عرصه خارجی دارد. به گفته 
زلنسکی، تصویب بسته های کمک نظامی بزرگ در 
کنگره آمریکا و اتحادیه اروپا و همچنین آغاز رسمی 
مذاکرات پیوستن اوکراین به اتحادیه اروپا. رئیس جمهور 
اوکراین همچنین اخراج چهار معاون فرمانده گارد ملی  
را اعلام کرد، اما هیچ دلیلی برای برکناری آنها ارائه نکرد. 
زلنسکی و سایر مقامات اوکراینی پیش از این اعلام 
کرده بودند که »عملیات ارتش را کارآمدتر و پاسخگوتر 
به نیازهای نظامیان کنند.« زلنسکی هفته پیش نیز پس 
از عزل »تتِیانا اوستاشچنکو« فرمانده نیروهای پزشکی 
نیروهای مسلح اوکراین فرمانده نیروهای پزشکی ارتش 
این کشور خواستار »تغییرات عملیاتی سریع« در 
فعالیت های ارتش اوکراین شد. زلنسکی این اظهارات 
را در جریان دیدار با »رستم عمروف« بیان کرد؛ در این 
دیدار وزیر دفاع اوکراین گزارشی را درباره وضعیت کلی 
نبرد با روسیه و شرایط ضدحمله در شرق و جنوب به 
زلنسکی داد. وی پس از دیدار با وزیر دفاع گفت: در 
جلسه با وزیر دفاع اولویت ها را تعیین کردیم. زمان کمی 
برای حصول نتایج باقی مانده است. اقدام سریع برای 
تغییرات آینده لازم است. وی دراین باره افزود: »دلیل 
این کار واضح است. همان طور که بارها در جامعه، 
به ویژه در میان پزشکان جنگی، تأکید شده است، 
ما به تغییرات اساسی در حمایت پزشکی از سربازان 
خود نیاز داریم.« ضدحملات ارتش اوکراین که ماه ها 
مقامات و رسانه های غربی و اوکراینی با آب وتاب فراوان 
وعده آن را داده بودند، سرانجام ۴ ژوئن )۱۴ خرداد( 
بی سروصدا و بدون اعلام رسمی در محورهای مختلف 
آغاز شد و بنا بر گزارش ها، نیروهای اوکراینی نه تنها 
تاکنون موفق به شکست خطوط دفاعی ارتش روسیه 
و پیشروی چشمگیری نشده اند، بلکه حجم زیادی 
از تجهیزات نظامی مدرن اهدایی غربی ها نیز در این 
ضدحملات نابود شده یا سالم به تصرف نیروهای ارتش 
روسیه درآمده است. ولودیمیر زلنسکی، رئیس جمهور 
اوکراین تا پیش از این مدام تأکید می کرد ارتش اوکراین 
عزم خود را جزم کرده که در ضدحملات بهاره، نه تنها 
مناطق شرقی ازدست رفته را از روسیه پس بگیرد، بلکه 
آخرین سرباز روس ها را نیز از شبه جزیره کریمه که 
در سال ۲۰۱۴ با برگزاری همه پرسی به خاک روسیه 
الحاق شد، اخراج کند، اما خبرهای میدان جنگ تاکنون 
چشم انداز روشنی را پیش چشم زلنسکی و غربی ها قرار 

نمی دهد.

مارین لو پنِ: مخالف اتحادیه اروپا هستیم

 فرگزیت در راه است؟ 
کوتــــاه

 »مارین لو پنِ« رهبر حزب راست افراطی 
»مجمع ملی« و نامزد چندین دوره انتخابات 
ریاست جمهوری فرانسه که در سال های 
اخیر با افزایش اقبال رای دهندگان مواجه 
بوده، در تازه ترین موضع گیری سیاسی 
خود در قبال اتحادیه اروپا، خود را مخالف 
این اتحادیه معرفی کرد. به گزارش ایرنا، 
این چهره جنجالی انتخابات های پیشین 
ریاست جمهوری فرانسه که در هر دوره 
بر تعداد هواداران وی افزوده می شود، با 
انتشار بریده ای از سخنان خود در شبکه 
اجتماعی ایکس )توئیتر سابق( اعلام کرد: 
ما مخالف اروپا نیستیم، ما با اتحادیه اروپا 
مخالفیم و چون اروپا را دوست داریم با این 
اتحادیه مخالفیم! این اظهارنظر جنجالی 

مارین لو پنِ که موجی از واکنش ها را در 
میان سیاستمداران و کاربران فرانسوی 
ایکس به همراه داشته، در حالی منتشر شده 
است که خیرت ویلدرز نامزد راست افراطی 
هلند که خواستار برگزاری همه پرسی برای 
خروج آمستردام از اتحادیه اروپا موسوم به 
نکسیت )Nexit( است، به تازگی به عنوان 
نخست وزیر جدید هلند بر کرسی قدرت 
تکیه زد. بسیاری از تحلیلگران با بررسی روند 
رو به رشد هواداران احزاب راست افراطی در 
اروپا که به پیروزی ویلدرز در هلند و پیشتر 
پیروزی جورجیا ملونی در ایتالیا انجامیده 
است، تاکید دارند که ادامه شرایط حاکم 
به کابوسی برای بروکسل تبدیل خواهد شد 
و شیرازه اتحادیه اروپا را متلاشی خواهد 

کرد. در همین پیوند نتایج نظرسنجی هایی 
شد،  منتشر  امسال  شهریور  اواخر  که 
نشان می دهد که جایگاه سیاسی رهبر 
حزب راست افراطی مجمع ملی افزایش 
در صورت  و  است  داشته  قابل توجهی 
نامزدی خانم لو پنِ در انتخابات ۲۰۲۷ 
ریاست جمهوری فرانسه، وی رتبه نخست 
را در دور اول این انتخابات کسب خواهد 
کرد. بدین ترتیب رهبر حزب راست افراطی 
مجمع ملی در مقایسه با چهره هایی که نامزد 
بالقوه انتخابات پیش روی ریاست جمهوری 
فرانسه ارزیابی می شوند، پیشتاز دور نخست 
انتخابات خواهد شد و ۳۰ تا ۳۳ درصد آرا 
را کسب خواهد کرد که فاصله زیادی با 
دیگر رقبای احتمالی دارد. این سیاستمدار 
پوپولیست که تاکنون ۲ بار در دور دوم 
انتخابات ریاست جمهوری از امانوئل مکرون 
رئیس جمهوری کنونی فرانسه شکست 
خورده )۲۰۱۷ و ۲۰۲۲( و از راهیابی به الیزه 
باز مانده است، در انتخابات ۲۰۲۷ شانس 
بالایی برای پیروزی دارد. البته تحقق این 
امر در صورتی خواهد بود که سیاست قدیمی 
همبستگی احزاب میانه و چپ فرانسه برای 
جلوگیری از پیروزی جناح راست افراطی بار 
دیگر تکرار نشود یا دست کم نتایج انتخابات 
گذشته را نداشته باشد. نکته قابل تامل در 
نتایج نظرسنجی های یاد شده، وضعیت 
نامطلوب نامزدهای بالقوه از حزب مکرون 
است که می توان آن را بی اعتباری یا غروب 
مکرونیست ها تعبیر کرد؛ سیاستمدارانی 
همچون ژرال دارمنن وزیر کشور، گابریل 
اتَلَ وزیر آموزش ملی و جوانان و الیزابت 
بورن نخست وزیر فرانسه که در صورت 
نامزدی در انتخابات آتی به ترتیب ۱۴ 
درصد، ۱۲ درصد و ۱۱ درصد در دور نخست 

رای خواهند آورد. به نظر می رسد که عمق 
چالش های امنیتی، اقتصادی، اجتماعی و 
سیاسی فرانسه در دوران ریاست جمهوری 
مکرون چه در عرصه داخلی و چه بین المللی، 
در انتخابات آتی پاشنه آشیل حزب وی شود 
و طومار مکرونیست ها را برچیند. دوره ای که 
با بحران های داخلی همچون جنبش فراگیر 
جلیقه زردها، تظاهرات های میلیونی علیه 
قانون افزایش سن بازنشستگی و اعتراضات 
گسترده به خشونت پلیس این کشور به 
ویژه در جریات کشته شدن نائل ۱۷ ساله 
به دست ژاندارم ها رقم خورد و در عرصه 
خارجی نیز شاهد کاهش نفوذ فرانسه در 
جهان به ویژه در قاره آفریقا هستیم. چه 
بسا اگر در مدت پیش رو تا انتخابات ۲۰۲۷ 
ریاست جمهوری فرانسه، شگفتی خاصی در 
عرصه سیاسی این کشور رخ ندهد، انتخابات 
یاد شده برای خانم لو پنِ تجلی ضرب المثل 
فارسی تا »سه نشه، بازی نشه!« باشد و او 
پس از ۲ بار ناکامی در دور دوم انتخابات 
ریاست جمهوری این کشور، در گام سوم 
به الیزه راه یابد؛ و چه کابوسی برای پاریس 
و دیگر پایتخت های اتحادیه اروپا بدتر از 
اینکه یک چهره راست افراطی که مخالف 
این اتحادیه است، به قدرت برسد و رهبر 
کشوری با قدرت نظامی هسته ای و حق وتو 
در شورای امنیت سازمان ملل متحد بشود. 
حال باید منتظر ماند و دید که آیا لو پنِ که 
برخی سیاستمداران از وی به عنوان ترامپ 
فرانسه یاد می کنند، پیروزی هم فکران 
راست افراطی خود ملونی ایتالیایی و ویلدرز 
هلندی را در پاریس رقم خواهد زد؟ پیروزی 
که می تواند اتحادیه اروپا را شاهد تحولی 
شگرف کند و فصلی جدید و نظمی نوین در 

قاره سبز بیافریند.

 چین بر سر پیمان »آکوس«، 
هشدار هسته ای داد

 نماینده پکن در آژانس بین المللی انرژی اتمی گفت 
که جامعه بین المللی باید به »خطرات اشاعه هسته ای« 
ناشی از توافق سه جانبه »آکوس« میان ایالات متحده، 
بریتانیا و استرالیا رسیدگی کند. »لی سونگ« نماینده 
چین در سخنانی در مقابل شورای حکام آژانس بین المللی 
  )AUKUS( »انرژی اتمی، استدلال کرد که توافق »آکوس
در تضاد با مقصود و اهداف« معاهده مهم منع گسترش 
NPT( است و منطقه آسیا و  سلاح های هسته ای )
اقیانوسیه را تهدید می کند. نماینده چین در ادامه خواستار 
»بحث های بین دولتی« رسمی درباره پیمان آکوس میان 
کشورهای عضو آژانس بین المللی انرژی اتمی شد و گفت: 
آن ها »خرد، صبر و عزم کافی برای پاسخ مناسب به 
خطرات مربوط به گسترش سلاح های هسته ای مربوط 
به آکوس را دارند«. پیمان آکوس در سال ۲۰۲۱ میان 
واشنگتن، کانبرا و لندن، تا حدی برای تسهیل انتقال 
فناوری نظامی بین این سه متحد ایجاد شد و ارتش 
لیا در دستیابی به  ایالات متحده متعهد شده به استرا
زیردریایی های هسته ای کمک کند. گرچه مقامات هر 
کدام از این کشورها معتقدند که این بلوک یک اتحاد 
رسمی نظامی نیست و صرفا بر اشتراک فناوری متمرکز 
است، پکن این پروژه را محکوم کرده و استدلال می کند که 
این پروژه تنها به یک مسابقه تسلیحاتی در آسیا و کمک 
به گسترش سلاح های هسته ای در سراسر جهان کمک 
می کند. وانگ ونبین، سخنگوی وزارت امور خارجه چین 
در اوایل سالجاری اظهارکرد: »این سه کشور مسیر اشتباه 
و خطرناکی را برای منافع شخصی ژئوپلیتیکی خود طی 
کرده اند و نگرانی های جامعه بین المللی را کاملا نادیده 
می گیرند.« او افزود که پیمان آکوس »براساس ذهنیت 
جنگ سرد است که فقط انگیزه یک مسابقه تسلیحاتی 
را ایجاد می کند، به رژیم بین المللی منع اشاعه هسته ای 
آسیب می رساند و به ثبات و صلح منطقه لطمه می زند.« 
پیش تر نماینده پکن در آژانس بین المللی انرژی اتمی در 
اظهاراتش به این ناظر هسته ای سازمان ملل، استدلال کرد 
که »سیستم پادمان فعلی آژانس قادر به دستیابی به نظارت 
موثر« برای اشتراک فناوری بین شرکای آکوس نیست 
و افزود که این توافق »به طور جدی اقتدار این آژانس و 
سیستم پادمان های آن را تضعیف می کند.« تنش ها میان 
واشنگتن و پکن در سال های اخیر به طور پیوسته تشدید 
شده است و جو بایدن، رئیس جمهوری ایالات متحده، 
مرتبا جمهوری خلق چین را به عنوان »رقیب« اصلی 
آمریکا معرفی می کند و از زمان روی کار آمدن خود 
کشتی های جنگی را در آب های نزدیک چین به صورت 
تقریبا ماهانه مستقر می کند. گرچه رهبر ایالات متحده 
اخیرا با همتای چینی خود گفت وگوهای »سازنده« انجام 
داد، بایدن بلافاصله پس از این دیدار با شی جین پینگ او 

را »دیکتاتور« نامید که واکنش تند پکن را در پی داشت.

  جزئیاتی از آلبوم جدید 
کامبیز روشن روان

 »همه ایرانم« عنوان یکی از تازه ترین مجموعه های موسیقایی 
است که طی روزهای پیش رو به آهنگسازی کامبیزروشن روان و 
خوانندگی حسین نورشرق پیش روی مخاطبان قرار می گیرد. 
آلبوم »همه ایرانم« به آهنگسازی کامبیز روشن روان و خوانندگی 
حسین نورشرق طی روزهای آینده با برگزاری یک آیین رونمایی 
ویژه در خانه هنرمندان ایران پیش روی مخاطبان قرار خواهد 
گرفت. حسین نورشرق خواننده موسیقی ایرانی که طی ماه های 
گذشته آلبوم »آویشن و اندوه« را منتشر کرده بود، درباره این 
آلبوم توضیح داده است: آلبوم »همه ایرانم« به آهنگسازی 
کامبیز روشن روان و خوانندگی بنده بیش از چهار سال قبل در 
کنسرواتوار مسکو با ارکستر سمفونیک »لژی برو« و رهبری 
ارکستر جرمی والکر ضبط شده بود. این پروژه پس از طرح مراحل 
میکس و مسترینگ که توسط توحید وحید انجام گرفته، آماده 
انتشار و تقدیم به محضر مردم عزیز ایران است. وی افزود: کامبیز 
روشن روان این اثر را وصیت نامه هنری خود می داند و در آن علاوه 
بر حضور هنرمندان بین المللی، نوازندگان ایرانی چون چون آزاده 
امیری، حمید قنبری، علیرضا دریایی، لیلا ظهیرالدینی و پگاه 
زهدی حضور دارند. این خواننده موسیقی ایرانی ادامه داد: مراسم 
رونمایی از این آلبوم ساعت ۱۸ روز پنجشنبه نهم آذرماه با حضور 
تعدادی از هنرمندان و علاقه مندان موسیقی ایرانی در سالن جلیل 
شهناز خانه هنرمندان ایران رونمایی می شود. کامبیز روشن روان 
از جمله هنرمندانی است که از وی به عنوان یکی از شاخص ترین 
آهنگسازان، نوازندگان، رهبران ارکستر و مدرسان موسیقی 
کشورمان یاد می شود. این هنرمند هفتاد و چهار ساله به عنوان 
یکی از آهنگسازان سرشناس در موسیقی کلاسیک و سنتی ایرانی، 
آثار متنوعی در این سبک ها با استفاده از فرم های شناخته شده 
غربی و ایرانی مانند سمفونی، سونات، پوئم سمفونیک، کنسرتو، 
فرم های موسیقی ردیفی و موسیقی محلی ساخته یا تنظیم 
کرده  است. زندگی حرفه ای او به سه بخشِ آهنگسازی، تدریس 
و فعالیت صنفی در جامعه موسیقی تقسیم می شود. وی در طول 
حرفه خود، آثارِ زیادی برای موسیقی فیلم، موسیقی آوازی، 
ارکستر سمفونیک و مجلسی خلق کرده و برای سال ها تلاش در 
راه تدریس، تألیف کتاب، جزوه و مقاله در امرِ آموزش، از او به عنوان 
موسیقی دانی صاحب نظر، در مباحث تئوریک و هارمونی یاد 
می کنند. این هنرمند پیشگام موسیقی کشورمان همچنین برای 
بیش از صد فیلم سینمایی و تلویزیونی و پویانمایی آهنگ ساخته 
است. عضویت در کانون آهنگسازان سینمای ایران، خانه موسیقی، 
دانشکده صداوسیما، نشریه سینما، دانشکده هنرهای زیبا، خانه 
سینما، شورای مرکزی نظارت بر آموزشگاه های آزاد هنری، 
شورای عالی هنرستان های هنری، شورای عالی موسیقی وزارت 
فرهنگ، شورای موسیقی بنیاد رودکی، خانه هنرمندان، کمیته 
ملی موسیقی وابسته به یونسکو، شورای ارکستر سمفونیک و هیات 
داوران جشنواره مختلف موسیقی در کشور از جمله فعالیت های 

صنفی این هنرمند ارزنده موسیقی کشورمان است.

در سن ۶۵ سالگی 

بیتا فرهی از دنیا رفت


